
Høringssvar til 691 - Gudbjerg solcellepark 

På vejene af beboerne på Lakkendrupvej 46b indgiver jeg hermed vores høringssvar. 

 

Baggrund for høringssvaret: 

Først og fremmet er vi alvorligt kede af hele den forcerede måde forløbet har været gennemført på de 
sidste to år. Det føles nærmest som om kommunen helt fra start, længe før ideen blev præsenteret på 
første borgermøde, har besluttet sig for at her SKAL der være et anlæg. Koste hvad det vil! 

Helt fra start her vi forsøgt at være imødekommende overfor projektet. Selvom vi har været skeptiske 
over placeringen så tæt på vores hus, har vi ville indgå i konstruktiv dialog, og forsøgt at opnå en eller 
anden form fælles gavn for lokalområdet i Lakkendrup.  

På en række møde har jeg forsøgt at få lovning på tiltag og garantier for en række bekymringer som vi 
har delt med en række af borgerne i området. I det endelige materiale kan jeg dog se at det har været 
totalt for gæves. 

Processen har været oplevet som uprofessionel, meget træg og meget ukonkret. Ecosolar har været 
direkte løgnagtige og manipulerende i deres kommunikation.  

Nærmest hver gang vi på et møde har talt os frem til noget ”konkret” med en af parterne, er man blevet 
henvist til ” At det er Ecosolar I skal tale med om det” eller ”Det skal i tale med Kommune om. Det er 
deres ansvar”. Når dette cirkus har stået på et par omgange har man i sidste ende altid udskudt de 
konkrete løfter og tiltag med, at Kommunen venter til høringsforslaget er klar, og at der jo kommer Grøn 
pulje. Altså intet konkret, og intet man med sikkerhed kan stole på igennem to år, og ikke engang noget 
man skal være sikker på at få dækning for da man skal ansøge om midler fra grøn pulje.  

Der ud over er den generelle opfattelse at vi som borgere har været næsten lige så godt forberedt på at 
gennemføre et VE projekt som Kommunen. Helt grundlæggende præmisser for udpegningen af 
området har været falske, imod eksisterende kommuneplan, og direkte ulovlig. Her tænker jeg 
specifikt på lovningen om 40% lokalt medejerskab, som var et af de væsentligste parameter 
kommunen fremhævede helt fra start, og som var grund til kommunen afviste at gå med et projekt på 
Hvidkilde. Der ud over har vi gang på gang kunne påpege direkte fejl og mangler, ikke fået tilstrækkeligt 
og korrekt materiale til eks. visualiseringer, og næsten alt bliver afgjort ved skøn! Ikke konkrete 
målinger og beregninger.    

Alt dette til trods har man alligevel valgt at gennemføre projektet fra kommunens side. 

Jeg kan kun sige, at hvor der før var villighed til at samarbejde og indgå i dialog og kompromiser, er der 
nu kun modvilje og frustration tilbage.. 

 

  

 

 

 



Argumenter imod og bekymringer for anlægget: 

• Vi er bekymrede for udsigten til, og genskin fra et anlæg, der fysisk binder to landsbyer 
sammen. Såfremt anlægget gennemføres ønsker vi derfor kommunen stiller krav om: 1. At den 
eksisterende beplantning i og omkring projektområdet, fredes og ikke må beskæres 
overhovedet i anlæggets levetid.  2. At de eksisterende hegn forstærkes med hjemmehørende 
træer- og buskarter i min. 4 rækker på hver sin side, som kun må beskæres vertikalt 
 

• Såfremt anlægget bliver til noget, vil vi have at kommunen stiller krav om at ekstra skærmende 
beplantning etableres som det første, og i virkeligheden burde det allerede have været sat i 
gang, da der vil gå mange år før planterne overhovedet er oppe i 4 meters højde eller mere, hvor 
de rent faktisk vil skærme for udsynet til solcellerne. Planter af hjemmehørende løvtræer og 
buske vil under optimale forhold kun vokse 20 – 50 cm årligt!  
 

• Hvis anlægget gennemføres vil vi have stillet krav om, at der ikke må etableres vildthegn 
omkring anlægget da dette både vil skæmme udsigten i området ydereliger, og særdeles fordi 
der er en enormt stor bestand af klovbærende vildt i området, som hver dag trækker over 
markerne, og ikke længere vil kunne have fri passage  
 

• Vi er bekymrede for anlæggets synlighed midt i et kuperet terræn med landskabelige udsigt 
over skov, markere og levende hegn, som er så karakteristisk for området, og som i meget høj 
grad er det man flytter hertil for. Dette vil blive smadret totalt ved at bygget et kæmpe anlæg, 
der fysisk binder Lakkendrup og Gudbjerg sammen til en energi-ø med solceller og vindmøller i 
midten. Det vil virke afskrækkende for fremtidige tilflyttere, forringe boligernes værdi, og 
forhindre udbygning af landsbyerne 
 

• Vi er bange for støjgener fra anlægget, som vil blive meget markante i et ellers fredeligt og 
meget støjsvagt område. Vi har ingen mulighed for at skærme os fra disse gener på egen grund 
eller lignende. Derfor vil vi stille krav om at der ikke opføres roterende paneler, og at invertere 
og transformere placeres i lavningen ved Højlundsvej i ”byggefelt II”,   
 

• Vi er bekymrede for at der endnu ikke er blevet givet lovning på, at langt størstedelen af 
midlerne fra den grønne pulje skal go tilbage til de mest påvirkede i lokalområdet Lakkendrup 
og Gudbjerg, men at vi kan søge på lige fod med alle andre i kommunen. Hvorfor skal vi der bor 
tættest på og vi der har alle generne fra anlægget ikke kompenseres mest? Uden garanti for 
størstedelen af midlerne til de lokale, mener jeg at det vil være en ren formssag for kommunen, 
der skal tildele midlerne, at kanalisere dem alle til endnu flere projekter i Svendborg By, der i 
forvejen får mest! 
 

• Vi er bekymrede for at have bosat os i et område, hvor kommunen med jævne mellemrum truer 
med at lukke skolen, hvor kommunen ikke lever op til lovkrav om minimumsnormeringer, og 
hvor man nu vil gennemtrumfe et kæmpe solcelleanlæg og ødelægge alt herlighed. Hvad er det 
for borgere kommunen ønsker at tiltrække til sådan et sted? 
 

• Vi er bekymrede for den vurdering der er lavet af regnvandsafstrømning fra området, og hvilken 
indvirkning solcellepanelerne vil have på denne. Lakkendrup er i forvejen ufatteligt hårdt ramt 



af forældet og utilstrækkelig kloakering, og et stort moseområde som dæmmer op for at 
regnvand kan løbe tilstrækkeligt hurtigt væk fra byens huse. Anlæggets paneler vil i den 
hensende bidrage yderligere til denne problematik, og lede vandet endnu hurtigere ned til 
Lakkendrup gennem smalle render imellem rækkerne. Der vil ikke blive nogen nedsivning på 
arealet, og alt regnvand vil lyn hurtigt strømme direkte ned i Lakkendrup og stuve op i det 
stærkt begrænsede kloaksystem, og oversvømme de huse, der ligger først for og lavest i 
terrænet 
 

• Der er på kortbilag og potentielt areal til solcellepaneler ikke taget tilstrækkelig højde for den 
hovedkloakledning, der løber midt ned igennem arealet fra Gudbjerg mod Lakkendrup, og som 
skal have en friholdt zone på 6,5m. Her må der ikke placeres solceller 

    

 


